

高等理科教育

HIGHER EDUCATION OF SCIENCES

目 录

MU LU

顾 问 周远清 王义道
周绪红
主 编 安黎哲
副主编 张先恩 孟宪平
袁 驹 谈哲敏
陈晓曼 宋毛平
方新贵 许鹏飞
编 委(以姓氏笔划为序)
卜文俊 马继刚
邓少芝 王仁卿
王正斌 王根顺
刘 实 刘 斌
吴 平 李 勇
吴 润 张文雪
张正国 杨志安
张应强 张晓帆
李硕豪 李巍然
金蒙伟 施芝元
涂清云 曾天山
编辑部主任 李硕豪

名家卓见

学人诺贝尔奖情结背后的大学制度因素 马陆亭(1)

热点论坛

试析“全人教育”关怀下通识教育的价值导向 顾海波(4)
通识教育课程与文化素质教育课程比较 高 润 汪 震(8)
对通识教育的实践认识 陈玉红 张 丽 胡家会(13)
跨学科综合型通识课程教学模式探讨
——以“神奇的大自然”为例 王海亚 李加林 童亿勤(16)

管理之窗

我国化学工程与技术专业学科集群现象研究
吴俊清 朱 红 朱 敬(20)
论高校联合办学的功能与价值 吴 平 余祥庭 方祥玉(24)
中外联合教学工作坊的探索与实践 黄 杉 华 晨 李 立(28)
论我国研究型大学区域布局的不均衡性
——基于区域发展的研究 汤 俊(32)
从学科理论到问题实践
——我国高等教育学硕士学位论文研究主题的统计分析
张华平(37)

全球视野

德国工科大学模式:轨迹、特征与价值 全守杰(41)
英国建设高等教育强国之启示
——基于1995年以来高等教育相关数据的分析 王 刚(46)

学生事务

来华留学生入学考试制度改革探析 夏 青(53)
试析交换生与留学生的差异 陈 青 曾毅斌 何 洪 邓少芝(57)
发挥高校 BBS 思想政治教育作用的有效途径 黎 军 石恒慧(61)

教务论坛

研究型大学教学管理人员综合素质浅析
宣 华 刘玉玲 陈 卫(65)
开展高校内部教学质量评估的实践与研究
党 晶 高 捷 王国祥(68)
关于加强高校教学团队建设的思考 陈晓琳 王平祥(71)

研究型教学聚焦

以科学本质为基础的研究型教学新思路
刘 冰 陈 厚 倪文莉(74)

数学物理方程课程研究性教学探索 郝江浩 闫卫平(79)

基于学生发展方向的分类研究性学习模式的构建
何光辉 胡小兵(82)

通过研究性学习推进教学过程最优化研究
李艳红 张根寿 胡将军 肖 玫(86)

通信原理课程研究型教学模式初探
董世龙 姚 远 吴彦文 凌毓涛 曹芬荣(89)

大学生能力培养

对大学生创新能力的理解与教学实践 刘志敏 赖舜男(92)
电气工程及其自动化专业学生创新和实践能力培养的内容与途径

杨 鹏 莫岳平 史旺旺 曹 卫(96)
高师理科实验教学对学生思维能力培养的探索 邓 菲 胡兴昌(100)

地方高校大学生创新实践能力培养的研究与探索
陈 晔 徐 晨(104)

培养师范生课堂教学能力的模拟教学尝试 周炎林(108)
高职数学核心能力要素构成初探 雷田礼(112)

教学改革

理科大学生实习与毕业设计(论文)相结合的培养模式探讨
胡志坤 孙克辉 盛利元(116)

信息管理与信息系统专业学生创新实践教学体系设计与实践
袁江南 仲秋雁 李 慧 吴力文(119)

新课改背景下物理专业师范生培养的有效策略
李贵安 季 萍 刘焯玉 赵志鹏(122)

普通植物病理学实践性教学的探索 易 龙 蔡 乐(126)
基于 CDIO 的软件工程实践教学探索 李红梅 张红延 陈旭东(130)

加强环境监测课程中实践性的改革探索
祁建华 米铁柱 甄 毓(133)

基于“2+2”培养模式的 GIS 专业课程设置探讨
赵 军 杨 梅 党国锋(137)

高等物理创新人才培养教学改革模式构建 李松岭 李明雪(141)
普通高校电子类专业校内实习基地建设的实践与思考

张 琦 申朝文 铁风莲(146)

历史钩沉

论交通大学校长黎照寰的大学理念 盛 懿(149)

Contents (155)

西安交通大学各类创新人才培养模式 (封二)

CONTENTS

Masters' Remarkable Insights

On the Factors of University System behind the Scholar Nobel Prize Complex MA Lu - ting(1)

Hot Forum

An Analysis of Value Orientation of General Education under the Guidance of "Holistic Education" YAN Hai - bo(4)

A Comparison of General Education Curriculum and Cultural Quality Education Curriculum GAO Run & WANG Xia(8)

Recognition of Practices for General Education CHEN Yu - hong et al. (13)

On the Teaching Model of Interdisciplinary Integrated General Curriculum
 ——Take "the Mystical Nature" as an Example WANG Hai - ya et al. (16)

the Window of Management

A Study of Cluster Phenomenon of Principles in China's Chemical Engineering and Technology WU Jun - qing et al. (20)

On Function and Value of Jointly Running Schools among Colleges and Universities WU Ping et al. (24)

Exploration and Practice of Joint - teaching - workshop Between China and Foreign Countries HUANG Shan et al. (28)

A Study of Unbalanced Regional Distribution of Research Universities in China
 ——Based on the Research of Regional Development TANG Jun(32)

From Theory of Disciplines to Practice of Problems
 ——Statistic Analysis of Research Topics of Master Dissertations of Higher Education in China ZHANG Hua - ping(37)

Global Vision

The Mode of German University of Technology:Track, Characteristics and Significance QUAN Shou - jie(41)

The Revelation from Britain to Construct Powerful Nation in Higher Education
 ——Based on the Analysis of Related Data in Higher Education Since 1995 WANG Gang(46)

Students' Affairs

An Analysis of Reform of Entrance Examination for Foreign Students XIA Qing(53)

On the Difference between Exchange Students and Overseas Students CHEN Qing et al. (57)

Effective Measures of Exerting the Function of Ideological and Political Education on BBS in Colleges and Universities LI Jun & SHI Heng - hui(61)

Academic Forum

A Preliminary Analysis of Comprehensive Quality of Teaching Administrative Personnel in Research Universities XUAN Hua et al. (65)

The Practice and Research of Carrying out Internal Teaching Quality Assessment in Colleges and Universities DANG Jing et al. (68)

On Strengthening the Construction of Teaching Team in Colleges and Universities CHEN Xiao - lin & WANG Ping - xiang(71)

Research Teaching Focus

- A New Idea of Research - oriented Teaching Based on the Nature of Science LIU Bing et al. (74)
- On Research - oriented Teaching for Equation of Mathematical Physics
..... HAO Jiang - hao & YAN Wei - ping(79)
- Constructing the Pattern of Classified Inquiry Learning Based on Students' Development Direction
..... HE Guang - hui & HU Xiao - bing(82)
- To Promote the Optimization of Teaching Process by Research Learning LI Yan - hong et al. (86)
- A Preliminary Study of the Research - based Teaching Mode in Communication Theory Course
..... DONG Shi - long et al. (89)

Training College Students' Ability

- On Understanding Undergraduates' Innovative Ability and Teaching Practice
..... LIU Zhi - min & LAI Shun - nan(92)
- Contents and Approaches of Cultivating the Innovative and Practical Ability for Students Majoring in Electrical Engineering and Automation YANG Peng et al. (96)
- A Study on Cultivating Students' Thinking Ability in Experimental Teaching of Science of Teachers' College and University DENG Fei & HU Xing - chang(100)
- Research and Exploration of Cultivating Local College Students' Innovative and Practical Ability
..... CHEN Ye & XU Chen(104)
- An Attempt of Simulation Teaching to Train Normal Students' Classroom Teaching Ability
..... ZHOU Yan - lin(108)
- On the Elements of Core Competence in Higher Vocational Mathematics LEI Tian - li(112)

Teaching Reform

- On Training Pattern Combined with Practice and Graduation Design/ Thesis of Science College Students ...
..... HU Zhi - kun et al. (116)
- Design and Practice of Innovative Practical Teaching System Majoring in Information Management and Information System QIU Jiang - nan et al. (119)
- Effective Strategies for Cultivating Normal Students in Physics at the Background of New Curriculum Reform
..... LI Gui - an et al. (122)
- A Study of Practical Teaching in the General Plant Pathology YI Long & CAI Le(126)
- Research on Practical Teaching in Software Engineering Based on CDIO LI Hong - mei et al. (130)
- On Strengthening the Reform of Practicality in the Course of Environmental Monitoring
..... QI Jian - hua et al. (133)
- A Study of Offering Curriculum of GIS Based on the "2 + 2" Training Model ZHAO Jun et al. (137)
- Establishing the Mode of Teaching Reform for Training Innovative Talents in Higher Physics
..... LI Song - ling & LI Ming - xue(141)
- Building Practice Bases in Campus Majoring in Electronics of Colleges and Universities
..... ZHANG Qi et al. (146)

Historical Review

- On the Idea of University Held by LI Zhao - huan, the Former President of Shanghai Jiaotong University ...
..... SHENG Yi(149)
- Contents (155)
- Various Training Modes of Innovative Talents in Xian Jiaotong University ... (Inside Front Cover)